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COMMISSION DE LA JUSTICE 
RÉUNION PUBLIQUE DU 
LUNDI 19 OCTOBRE 1998 

PRÉSIDENCE de 

M. Landuyt 

La séance est ouverte à 14.10 heures. 

COMMISSIE VOOR DE JUSTITIE 
OPENBARE VERGADERING VAN 
MAANDAG 19 OKTOBER 1998 

VOORZITTER : 

De heer Landuyt 

De vergadering wordt geopend om 14.10 uur. 

Regeling van de werkzaamheden 
Ordre des travaux 

De voorzitter : De heer Geen 
Bourgeois heeft het woord. 

De heer Geert Bourgeois 1VUJ: 
Mijnheer de voorzitter, collega Leterme 
en ik hebben deze namiddag ook punten 
op de agenda van de commissie voor de 
Financiën en de Begroting staan. Ik 
vraag de collega's dan ook de 
toestemming om onze vragen eerst te 
mogen afhandelen. (Instemming) 

Mondelinge vraag van de heer Yves 
Leterme aan de minister van Justitie 
over "de omzetting van richtlijn 
IJ7/66/EG van het Europees Parle 
ment en de Raad van 15 decem 
ber 191J7 betreffende de verwerking 
van persoonsgegevens en de bescher 
ming van de persoonlijke levenssfeer 
in de telecommunicatiesector" 
(nr. 1461J) 

Question orale de M. Yves Leterme 
au ministre de la Justice sur "la 
transposition de la directive 97 /66/CE 
du Parlement européen et du Conseil 
du 15 décembre 1997 relative au 
traitement des données personnelles 
et à la protection de la vie privée dans 
le secteur des télécommunications" 
(n° 1469) 

De voorzitter : De heer Yves Leterrne 
heeft het woord. 

De heer Yves Leterme (CVPJ: 
Mijnheer de voorzitter, momenteel 
worden er besprekingen gevoerd over 

de algemene richtlijn van 1995. Er is 
echter een bijzondere richtlijn die de 
privacy in de telecommunicatiesector 
regelt. Als ik mij niet vergis, staat in 
deze richtlijn dat de lidstaten uiterlijk 
tot 24 oktober 1998 de tijd hebben om 
de richtlijn in de eigen wetgeving om te 
zetten. Deze richtlijn is van belang voor 
de telecom-operatoren, vooral met het 
oog op de mobiele communicatie. 
Minstens drie onderdelen van deze 
richtlijn zijn nog niet omgezet in de 
wetgeving of de besluiten met 
betrekking tot de lastenboeken in 
verband met spraaktelefonie. 
Hoever staat het met de omzetting van 
deze richtlijn ., Wanneer kunnen we een 
omzetting verwachten ? 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van Parys, minister van 
Justitie : Mijnheer de voorzitter, 
collega's, mijn collega Di Rupo is de 
hoofdverantwoordelijke voor dit dos 
sier. Ik heb hem om inlichtingen 
gevraagd, die ik de heer Leterrne zal 
geven. Wat de omzetting van de 
ISDN-richtlijn betreft. heb ik twee 
zaken vastgesteld. ln de eerste plaats is 
het zo dat de wet van 21 maart 1991 
houdende hervorming van sommige 
economische overheidsbedrijven. die 
verschillende keren werd gewijzigd, en 
de uitvoeringsbesluiten betreffende de 
spraaktelefonie en de telecommunica 
tienetwerken enerzijds en de artikelen 
3 l 4bis en 259bis van het Strafwetboek 
betreffende de tescherming van het 
telecommunicatiegeheim anderzijds 
reeds grotendeels rekening houden met 
de bepalingen van de richtlijn. Die 
bepalingen van de richtlijn zijn dus 

reeds omgezet in Belgisch recht. In de 
tweede plaats zijn er de bepalingen die 
nog moeten worden omgezet. Zo is er 
artikel 6 betreffende de verplichting tot 
het anonimiseren van de communicatie 
gegevens na de communicatie en 
betreffende de verwerking van factura 
tiegegevens en telecommunicatiegege 
vens voor marketingdoeleinden. Artikel 
7 van de richtlijn voorziet in het recht 
van de abonnee om een niet 
gedetailleerde factuur le vragen. Artikel 
4 handelt over de veiligheid van de 
telecommunicatienetwerken. Deze arti 
kelen zullen in de Belgische wetgeving 
worden omgezet. Binnenkort zal in dit 
verband een voorontwerp van wet op de 
Ministerraad worden ingediend. 

Dan is er nog artikel 8, paragrafen I tot 
3. betreffende de problematiek van de 
identificatie van de oproeper. Dit artikel 
zal worden omgezet in het koninklijk 
besluit van 22 juni 1998 houdende het 
lastenboek voor diensten van spraakte 
lefonie. Tenslotte is er nog artikel 12. 
paragraaf 1, dat betrekking heeft op de 
bescherming van de abonnee tegen de 
automatische oproepsystemen. Deze 
bepaling zal worden opgenomen in het 
wetsontwerp tot wijziging van de wet 
van 14 juli 1991 op de handelspraktij 
ken. 

Mijn collega Di Rupo deelt dus mee 
dat. behoudens wat reeds in de 
Belgische wetgeving werd omgezet. 
binnenkort een voorontwerp van wet bij 
de Ministerraad wordt ingediend 
betreffende de artikelen 6. 7 en 4. De 
artikelen 8 en 12 zullen respectievelijk 
via het koninklijk besluit van 22 juni 
1998 en de \, ijziging op de wet op de 
handelspraktijken worden omgezet. 
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De voorzitter : De heer Yves Lcterme 
heef! het woord. 

De heer Yves Leterme <CVP): 
Mijnheer de voorzitter, ik heb begrepen 
dal de noodzakelijke teksten zeer 
spoedig zullen worden ingediend. Ik 
heb in de opsomming van de minister 
de artikelen 10 en 11 gemist. Artikel 10 
gaal over de automatische doorschake 
ling van oproepen. Wat de mobiele 
communicatie betreft, zijn er nog 
bepalingen in hel interne recht, Artikel 
11 behandelt de mogelijkheid die aan de 
klant moet worden geboden mei 
betrekking tol het al dan niet opnemen 
van een aantal persoonlijke gegevens in 
de abonneelijsten. Ook dil artikel is 
voor zover ik weel nog niet in het 
Belgische recht omgezet. Ik neem aan 
dat ook deze artikelen in de 
aangekondigde wetsontwerpen en 
koninklijke besluiten zullen worden 
omgezet. 

De voorzitter : De miniseer heeft het 
woord. 

Minister Van Parys: Mijnheer de 
voorzitter, ik zal mijn collega Di Rupo 
hierover nog vragen stellen. Wat mij 
betreft, kunnen deze laatste twee 
artikelen worden omgezet via het 
wetsontwerp waarin ook de artikelen 4, 
6 en 7 worden omgezet. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

Mondelinge vraag van de heer Yves 
Leterme aan de minister van Justitie 
over "de gevolgen van de uitvoering 
van het protocol-akkoord van 3 juni 
1998 voor de buitendiensten van het 
gevangeniswezen" (nr. 1496) 

Question orale de M. Yves Leterrne au 
ministre de la Justice sur "les 
conséquences de r exécution de 
raccord-protocole du 3 juin 1998 pour 
les services extérieurs des établisse 
ments pénitentiaires" (n° 1496) 

De voorzitter : De heer Yves Leierme 
heeft het woord. 

De heer Yves Leterme (CVP): 
Mijnheer de voorzitter, u bent uiteraard 
op de hoogte van hel bestaan van het 
protocol-akkoord voor de buitendien 
sien van hel gevangeniswezen. Een 
belangrijk punt in dit akkoord zijn de 
bepalingen in verband met de 
vrijwillige arbeidsduurvermindering. 
Het personeel krijgt de mogelijkheid 
om te opteren voor een 36-urige 
werkweek in plaats van een 38-urige 
werkweek. Hel koninklijk besluit van 
29 september 1998 - collega Landuyt 
zal straks nog een vraag stellen in 

verband mei de laattijdige publicatie 
van dit koninklijk besluit - voorziet in 
de uitvoering van deze regeling die in 
hel sectorcomité werd afgesproken. Zo 
bepaalt artikel 6 dat er een vervanging 
is voorzien vanaf hel ogenblik dat 
negentien personeelsleden kiezen voor 
de 36-urenoptie. Er moet dan één 
bijkomend personeelslid, in vast 
verband, worden benoemd. 

Mijn vraag gaat over de gevolgen van 
deze maatregel voor de kleinere 
gevangenisinstellingen in België. Uit de 
eerste raadplegingen van het personeel 
blijkt dat tien tot vijftien personen voor 
de 36-urige werkweek zullen opteren, 
maar wellicht niet de noodzakelijke 
negentien. Indien de maatregel onver 
kort wordt toegepast zullen deze kleine 
instellingen worden gestraft omdat ze 
geen bijkomende aanwerving kunnen 
doen. Toch moeten ze wel degelijk 
rekening houden met de keuze van de 
personeelsleden die voor een 36-urige 
werkweek opteren. In heel wat kleine 
instellingen is de personeelstoestand 
reeds problematisch. Bovendien heeft 
hel verlies van bijna één personeelseen 
heid op een bestand van vijftig minstens 
even zware implicaties dan op een 
bestand van enkele honderden perso 
neelsleden. Daarom vraag ik de 
miniseer om bijzondere aandacht te 
hebben voor de gevolgen van de 
implementatie van het protocol-akkoord 
voor de kleinere strafinrichtingen en om 
indien mogelijke voor deze instellingen, 
zoals die in Oudenaarde en in leper, een 
oplossing uit te werken. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van Parys, minister van 
Justitie : Mijnheer de· voorzitter. er kan 
inderdaad een probleem rijzen voor de 
kleinere inrichtingen. Naar aanleiding 
van opmerkingen zoals die van de heer 
Leterme heeft de regering in de 
begroting voor 1999 bijkomende 
personeelskredieten vrijgemaakt voor 
de uitbouw van het technische kader 
van de gevangenissen en voor de 
organisatie van bezoek met kinderen. 
We zullen op basis van deze 
begrotingspost voor de kleinere instel 
lingen middelen vrijmaken voor 
contractuele aanwervingen. Bovendien 
zullen we de vereiste dal negentien 
personeelsleden voor de 36-urige 
werkweek moeten opteren. soepel 
kunnen toepassen zodat het probleem 
voor de kleinere instellingen zal kunnen 
worden opgelost. - 

De voorzitter: Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

Mondelinge vraag van de heer Yves 
Leterme aan de minister van Justitie 
over "het aantal veroordelingen in 
witwaszaken" (nr. 1499) 

Question orale de M. Yves Leterme 
au ministre de la Justice sur "le 
nombre de condamnations dans des 
affaires de blanchiment d'argent" 
(n" 1499) 

De voorzitter : De heer Yves Leterrne 
heeft het woord. 

De heer Yves Leterme (CVP, : 
Mijnheer de voorzitter. mijn vraag gaat 
over de toepassing van de Belgische 
wetgeving inzake de witwasoperaties. 
De Cel voor Financiële Informatiever 
werking bestaat reeds vijf jaar en wc 
kunnen nu aan de hand van de 
cijfergegevens een globaal beeld 
schetsen van de afgelopen periode 
zonder dat we moeten stilstaan hij een 
of andere schommeling die in één 
bepaald jaar werd vastgesteld. Ik wil de 
minister met een drietal bevindingen 
confronteren. 

Tot 1997 hebben de financiële 
instellingen en andere instanties die aan 
de meldingsplicht aan de Cel voor 
Financiële Informatieverwerking (CFI) 
zijn onderworpen. meer dan 24 000 
meldingen gedaan. waarbij vermoedens 
werden geuit dal in totaal ongeveer 184 
tot 185 miljard frank zou zijn 
witgewassen. Recent sprak een magis 
traat in verband met dit groeiend 
probleem over een "situatie van 
financieel terrorisme". Een uroot 
gedeelte van de meldingen word! 
conform de wel door de Cel voor 
Financiële Informatieverwerking door 
gespeeld aan de parketten. Een 
betrokken substituut zei dat dit voor 
60% van de meldingen het geval was: 
uit de cijfers van de CFI blijkt dat het 
aandeel kleiner is. Er worden hoe dan 
ook ettelijke honderden meldingen aan 
de parketten doorgespeeld. weze het dal 
de territoriale spreiding nogal ongelijk 
is. lk heb begrepen dat vooral de 
parketten van Brussel. Antwerpen. 
Mechelen en Turnhout worden aange 
sproken. 

Wanneer we echter kijken naar het 
aantal zaken waarin na een vooronder 
zoek en een gerechtelijk onderzoek een 
veroordeling is uitgesproken. stellen we 
vast dat slechts in een zeer klein aantal 
zaken een veroordeling volgt. Zo stellen 
we vast dat. vertrekkend van het gemeld 
bedrag van 185 miljard frank slechts 
voor 5 miljard frank aan verbeurdver 
klaringen werd uitgesproken. 

Hoe verklaart de minister het kleine 
aantal gerechtelijke veroordelingen ·1 
De jaarverslagen van de CFI geven een 
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Yves Leterme 

aantal redenen aan. maar ik zou graag 
van de minister vernemen hoe men dit 
kan verklaren. 

Voor mijn tweede vraag verwijs ik naar 
de wetgeving in verband met de 
invoering van de euro en de aanpassing 
van de witwaswet. We staan voor een 
periode waarin het aantal wisselopera 
ties in baar geld ontzettend zal 
toenemen. Uit de verslagen van de CFI 
blijkt dat heel wat witwasoperaties 
gebeuren door het persoonlijk wisselen 
van geld in een bankinstelling. De 
inruiloperatie van Belgische franken 
voor euro's zal het aantal manuele 
verrichtingen aan het loket doen 
toenemen. [k vraag me dan ook af of de 
Belgische parketten voldoende zijn 
uitgerust om het hoofd te bieden aan de 
toenemende werklast, die nu reeds 
bijzonder zwaar moet zijn, gelet op het 
geringe aantal dossiers dat uiteindelijk 
tot een veroordeling leidt. 

Ten slotte is er de zeer ongelijke 
geografische spreiding. In de eerste 
plaats stelt men vast dat in 95% van de 
gevallen de hoofdverrichtingen in een 
dossier dat na melding aanleiding geeft 
tot een gerechtelijk onderzoek en een 
veroordeling, in Vlaanderen worden 
gedaan. Bovendien staan in Vlaanderen 
de gerechtelijke arrondissementen 
Brussel, Antwerpen, Mechelen en 
Turnhout in voor 90 tot 92% van het 
aantal zaken. Men kan in dit verband 
natuurlijk wijzen op het feit dat er 
sprake is van een grootstad en op de 
nabijheid van een grens. Ik meen dat 
men ook in Luik en in Charleroi van een 
grootstad kan spreken. Toch stel ik vast 
dat het aantal meldingen en dossiers in 
die arrondissementen veel kleiner is dan 
in Brussel en Antwerpen. Dit doet zeker 
vragen rijzen. Wat de nabijheid van een 
grens betreft. grenzen ook nog andere 
gerechtelijke arrondissementen aan het 
buitenland zonder dat dit aanleiding 
geeft tot meldingen en gerechtelijke 
procedures. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van Parys, minister van 
Justitie : Op basis van de informatie die 
de dienst voor het Strafrechtelijk Beleid 
heeft ingewonnen bij de Cel voor 
Financiële Informatieverwerking (CFI) 
en bij de heer Ullrnan, bijstandsmagis 
traat voor de financiële, economische en 
fiscale delinquentie, kan ik de heer 
Leterme volgende gegevens meedelen. 

De CF! ontving sedert haar oprichting 
in december 1993 tot 30 juni 1998 
vanwege de aan de wet onderworpen 
financiële instellingen 24 417 meldin 
gen van verdachte verrichtingen. Die 

vormden in totaal 4 892 dossiers. 
waarvan er 1 416 door de Cel werden 
doorgemeld aan de procureur des 
Konings. 
Met betrekking tot de follow-up kan ik 
u zeggen dat de 1 416 dossiers die bij de 
procureur toekwamen zich in volgende 
behandelingsstadia bevinden. 
556 dossiers bevinden zich in het 
stadium van de gerechtelijke informa 
tie, 246 dossiers zijn in gerechtelijk 
onderzoek. 395 dossiers werden 
geseponeerd of zonder gevolg geklas 
seerd, 19 dossiers hebben geleid tot een 
buitenvervolgingstelling, 67 dossiers 
werden doorverwezen naar de correc 
tionele rechtbank en 117 dossiers 
hebben geleid tot een veroordeling. 
Hierbij werden 202 personen veroor 
deeld tot een gevangenisstraf van in 
totaal 480 jaar en een geldboete van 
258 miljoen frank en 5,150 mil 
jard frank werd verbeurdverklaard. 
Voorts hebben drie dossiers geleid tot 
een vrijspraak en werden 13 dossiers ter 
beschikking overgezonden aan een 
buitenlandse gerechtelijke overheid. 
Heel wat doorgernelde dossiers zijn dus 
nog altijd in het stadium van het 
gerechtelijk onderzoek. maar dat 
betekent geenszins dat zij zonder 
gevolg zouden zijn geklasseerd of dat 
zij geen gevolg hebben gekregen. 
Bovendien is het voor de parketten geen 
gemakkelijke taak tijdens het strafon 
derzoek de vermoedens hard te maken, 
aangezien de band met de onderlig 
gende strafbare feiten steeds dient te 
worden bewezen. Dit verklaart mede 
het feit dat 395 van de 1 416 
doorgemelde dossiers zonder gevolg 
dienden te worden geklasseerd. 
Desondanks ligt het percentage van 
strafrechtelijke veroordelingen in 
België nog altijd aanzienlijk hoger dan 
in de andere staten van de Europese 
Unie. 
Ik wens van deze gelegenheid ook 
gebruik te maken om te wijzen op de 
wet van 10 augustus 1998 tot wijziging 
van de wet van 11 januari 1993 tot 
voorkoming van het gebruik van het 
financiële stelsel voor het witwassen 
van geld. Deze wetswijziging moet 
leiden tot een beter opsporings- en 
vervolgingsbeleid en op die manier tot 
meer veroordelingen in deze materie. 
Zo moet voortaan bij een doorrnelding 
aan de procureur des Konings door de 
Cel een afschrift worden gezonden naar 
de nationaal magistraat zodat er kan 
worden opgespoord of er verbanden 
zijn tussen de verschillende arrondisse 
menten zodat een meer gecoördineerd 
beleid kan worden gevoerd, De 
nationaal magistraat speelt immers een 
belangrijke rol in de coördinatie v.:·· de 

opsporing en de vervolging. in overleg 
met de Cel, op basis van de gegevens 
die de Cel overzendt aan de 
verschillende parketten. Ik wijs ook op 
een andere wijziging in de wet, 
namelijk de uitbreiding van de 
antiwitwaswet tot bepaalde niet 
financiële beroepen met als doel de 
opsporing van het fenomeen efficiënter 
te maken. 

De magistraten en de politiediensten 
moeten bovendien een aangepaste en 
gespecialiseerde vorming krijgen. Die 
wordt thans uitgewerkt in samenwer 
king met de CFI. Ik ben van oordeel dat 
een verregaande specialisatie in deze 
materie van het grootste belang is. 

Ten slotte wijs ik nog op het actieplan 
van de regering tegen de georganiseerde 
misdaad van juni 1996. Daarbij komt er. 
zoals we vorige week hebben 
aangekaart in het colloquium in de 
Senaat, de regeling voor de spijtoptan 
ten. de anonieme getuigen, de omkering 
- of verfijning zoals professor Traest het 
fijntjes formuleert - van de bewijslast, 
de bijzondere opsporingstechnieken. de 
strafrechtelijke aansprakelijkheid van 
de rechtspersonen waarvoor wij binnen 
kort het advies binnenkrijgen van de 
Raad van State zodat deze wet nog in 
deze legislatuur kan worden goedge 
keurd. de gewijzigde wet op de 
telefoontap en het wetsontwerp betref 
fende de criminele organisaties dat van 
ontzettend belang zal zijn in de 
bestrijding van deze vorm van 
criminaliteit. Ik hoop dat wij dit 
ontwerp spoedig in deze commissie 
zullen kunnen bespreken. 

De conversieperiode van de nationale 
munten in euro. die loopt tot uiterlijk 30 
juni 2002, zal inderdaad een toename 
veroorzaken van het aantal meldingen 
aan de Cel. Men zal begrijpen dat het 
nog niet mogelijk is deze toename in 
cijfers uit te drukken. Anderzijds is het 
niet uitgesloten dat de invoering van de 
euro het opsporen van de witwasver 
richtingen kan bemoeilijken, omdat de 
manuele wisselverrichtingen van de in 
euro omgewisselde nationale munten 
zullen verdwijnen. Dit kan mogelijker 
wijs leiden tot een vermindering van de 
meldingen aan de parketten. Het is 
derhalve moeilijk prognoses te maken 
van een totale werkvermeerdering, 
maar wij zullen de invoering van de 
euro op dat vlak nauwgezet volgen. 

De 1 416 dossiers zijn geografisch 
gespreid. Ik zal de precieze cijfers 
schriftelijk meedelen. Ik geef u nu 
enkele toonaangevende cijfers : 39'K of 
553 dossiers hebben betrekking op het 
parket van Antwerpen. 31,3% of 443 
dossiers hebben betrekking op het 
gerechtelijk arrondissement Brussel. 
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Van Parys 

9.2'7r of 130 dossiers komen uit 
Turnhout. 3.4% of 48 dossiers komen 
uit Tongeren enzovoort. 

Indien we de dossiers per regio 
verdelen. krijgen we volgend resultaat : 
906 dossiers, of 64'¼:, komen uit 
Vlaanderen. 443 dossiers, of 31,3%, 
komen uit Brussel en 67 dossiers. of 
--1.Yk. komen uit Wallonië. 

De aantrekking van de grote steden 
en/of de nabijheid van de Nederlandse 
grens verklaren deze bijzondere sprei 
ding. Inderdaad. 66% van de doorge 
melde dossiers, heeft betrekking op 
manuele wisselverrichtingen en 64% 
heeft betrekking op de illegale handel in 
verdovende middelen. Het merendeel 
van deze dossiers wijzen op drugshan 
del in of met Nederland. Vandaar dat het 
grensgebied met Nederland sterk aan 
bod komt in de cijfers die ik u heb 
meegedeeld. 
Men mag ook niet uit het oog verliezen 
dat ongeveer 74% van de meldingen die 
bij de Cel binnenkomen, afkomstig zijn 
van wisselkantoren of beursvennoot 
schappen, wat logisch is. Deze 
instellingen zijn voor meer dan 90% 
gevestigd in Brussel en in Vlaanderen. 
Een aanzienlijk aantal van de 
meldingen in sommige gerechtelijke 
arrondissementen is vaak te wijten aan 
de aanwezigheid van een wisselkantoor 
of een beursvennootschap in dit 
arrondissement, zonder dat de herkomst 
van de betrokken klant die de 
verrichting doet, iets te maken heeft met 
dit arrondissement. Om het even welke 
klant kan klant zijn in om het even 
welke beursvennootschap in Brussel en 
in Vlaanderen. De cijfers moeten 
bijgevolg wel genuanceerd worden 
bekeken. 
Mijnheer de voorzitter, tot zover mijn 
antwoord op de vragen van de heer 
Leterme. Ik zal de meer gedetailleerde 
cijfers per arrondissement zo spoedig 
mogelijk ter beschikking stellen. 

De voorzitter : De heer Yves Leterme 
heeft het woord. 

De heer Yves Leterme (CVP): 
Mijnheer de voorzitter, ik dank de 
minister voor zijn gedocumenteerd en 
leerrijk antwoord. Er is echter een 
element van antwoord waarmee ik het 
niet volkomen eens hen, namelijk de 
introductie van de euro. 
Zowel de antiwitwaswet als de eurowet 
houden in dat omruiloperaties vanaf 
400 000 Belgische frank onderworpen 
zijn aan identificaties. ook wanneer het 
gaat om iemand die een klientrelatie 
heeft met een bankkantoor. Dat gegeven 
alleen al ' :t veronderstellen dat er een 
enorme toename zal zijn van het aantal 

meldingen indien de wet correct wordt 
toegepast. Het ligt dan ook voor de 
hand dat er eveneens een enorme 
explosie zal zijn van het aantal dossiers 
dat vanuit de CF! naar de parketten 
wordt doorgezonden. Daarvoor zal er 
tijdig in voldoende personeel moeten 
worden voorzien. Het verheugt mij dat 
de minister van plan is dit personeel een 
specifieke vorming te geven. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

Mondelinge vraag van de heer Filip 
De Man aan de minister van 
Justitie over "de toepassing van door 
rechters opgelegde 'gemeenschaps 
dienst'" (nr. 1392) 

Question orale de M. Filip De Man au 
ministre de la Justice sur '1'applica 
tion des travaux d'intérêt général 
imposés par des juges" (n° 1392) 

De voorzitter: De heer Filip De Man 
heeft het woord. 

De heer Filip De Man CYL.BLOK> : 
Mijnheer de voorzitter, sedert 1994 is 
het mogelijk de dienstverlening te 
gebruiken als een bemiddelingsmodali 
teit of als probatievoorwaarde. ln de 
uitvoeringsbesluiten werd bepaald dat 
de probatieassistent moet instaan voor 
de organisatie van die dienstverlening 
.en voor de evaluatie daarvan. Daar is 
het mij om te doen. Ik geef u twee 
voorbeelden die tot de verbeelding 
spreken. Op 5 januari deed de rechter in 
Brussel een uitspraak in de zaak van de 
relschoppers die molotov-cocktails 
hadden gemaakt tijdens de beruchte 
rellen vorig jaar, in de wijk Kuregem in 
Anderlecht. Het tweede voorbeeld is 
een al even beruchte zaak, namelijk de 
aanranding van een lerares in de 
Anderlechtse school "La Providence". 
Ook hier bedacht de rechter de 
verantwoordelijken met de alternatieve 
straf van dienstverlening. 

Graag vernam ik van de minister hoe 
het in beide gevallen is afgelopen. 
Alternatieve straffen en snelrecht zijn 
goed en wel, maar als die alleen moeten 
dienen om de overbevolking in de 
gevangenissen tegen te gaan, geraken 
we natuurlijk niet ver. 

Waaruit bestond die gemeenschaps 
dienst ? Hoeveel uren werden er door 
de bewuste jongeren effectief uitge 
voerd en welke beoordeling gaf de 
probatieassistent ? 

De voorzitter : De minister neeft het 
woord. 

De heer Van Parys, mrmster van 
Justitie : Mijnheer de voorzitter, 
collega's, het parket-generaal geeft mij 
volgende informatie. 
Personen die een werkstraf opgelegd 
krijgen, kunnen verschillende taken 
krijgen. ln de gevallen die de heer De 
Man citeert, ging het over onderhouds 
werken aan sportvelden, het opdienen 
van maaltijden bij armen, het helpen bij 
schilderwerken in een instelling voor 
zwaar gehandicapten. het begeleiden 
van transporten en de animatie in een 
wijkhuis, de verschillende vormen van 
alternatieve straffen of de werkstraffen. 
Het is mijn overtuiging dat aan het 
opleggen van een alternatieve straf tal 
van voordelen verbonden zijn. ook in de 
geciteerde gevallen. 
Het is meermaals aangetoond dat voor 
sommigen de detentie meer nefaste 
gevolgen dan verbeteringseffecten 
heeft. De alternatieve straffen werken 
sterk reïntegratiebevorderend, meer dan 
de klassieke gevangenisstraf, die voor 
bepaalde vormen van criminaliteit 
uiteraard onvermijdelijk is. Voor de 
recidivecijfers is er in België nog te 
weinig wetenschappelijk onderzoek 
verricht. Wel werd in andere landen 
reeds aangetoond dat de alternatieven 
zeker niet slechter scoren dan de 
traditionele gevangenisstraf, integen 
deel. 
Bij alternatieve straffen wordt er 
bovendien ook aandacht geschonken 
aan de rechten van het slachtoffer. Naast 
de morele genoegdoening kan men ook 
gemakkelijker een financieel of materi 
eel herstel van de schade afdwingen. De 
straf is dus geïndividualiseerd ten 
opzichte van het gepleegde misdrijf. de 
dader en de belangen van het 
slachtoffer. Deze laatsten zien ook hoe 
er concreet gereageerd wordt op de 
gepleegde feiten. 
Ik heb dan nog een aantal concrete 
gegevens over de dossiers in kwestie. 
Aangezien het gaat om minderjarige 
personen wens ik uiteraard de privacy te 
respecteren. Meer algemeen kan ik 
meedelen dat de procureur-generaal in 
zijn rapport meedeelt dat de opgelegde 
dienstverlening in vier gevallen zeer 
goed wordt uitgevoerd, dat één jongere 
terug voor de rechter zal verschijnen en 
dat een andere voor andere feiten 
opnieuw voor de jeugdrechter is 
verschenen en daarvoor in een instelling 
is geplaatst. Tenslotte wordt er één 
veroordeelde voor de probatiecommis 
sie opgeroepen omdat de dienstverle 
ning niet goed verloopt. ln het 
algemeen kan ik dus zeggen dat de 
uitvoering goed verloopt en dat het 
evident is dat de probatiecommissie 
toezicht uitoefent op het enige geval 
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waar er moeilijkheden zijn. Zij moet in 
dat geval onderzoeken op welke manier 
de tenuitvoerlegging van de straf kan 
worden geregeld. Desgevallend kan de 
zaak opnieuw voor de rechter worden 
behandeld. Ik meen bijgevolg dat alle 
garanties aanwezig zijn om van de 
alternatieve straf een instrument te 
maken dat in de toekomst meer zal 
moeten worden aangewend. Wij hebben 
dan ook het initiatief genomen om de 
magistraten en politiediensten te 
informeren over de waaier aan 
alternatieve mogelijkheden die thans 
voorhanden zijn. Ook komen er 
wetgevende initiatieven om de 
bestaande mogelijkheden voor een 
werkstraf te verruimen en ze niet meer 
athankelijk te maken van de huidige 
wetgeving inzake probatie. De commis 
sie zal zich hierover te gelegener tijd 
moeten uitspreken. 

De voorzitter: De heer Filip De Man 
heeft het woord. 

De heer Filip De Man (VL.BLOK): 
Mijnheer de voorzitter, de minister zegt 
dat alles goed verloopt. Ik neem echter 
nota van drie probleemgevallen, zodat 
mijn twijfels niet worden weggenomen. 
Ik meen ook niet dat men de 
buitenlandse studies inzake recidive 
zomaar klakkeloos moet geloven omdat 
de gevallen niet te vergelijken zijn. De 
gevallen waarvoor men alternatieve 
straffen oplegt, zijn allicht minder 
zwaar dan de gevallen waarvoor men 
gevangenisstraffen oplegt, maar dat is 
materie voor een heel uitgebreid debat. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

Minister Van Parys : Mijnheer de 
voorzitter, ik wens toch nog even te 
verduidelijken dat het hier niet gaat om 
probleemgevallen. Het is niet omdat de 
probatiecomrnissie bepaalde gevallen 
opvolgt, dat het gaat om probleemge 
vallen. Hier vervullen de verschillende 
instanties, namelijk de probatiecommis 
sie en de rechtbanken, gewoon hun rol 
zoals het hoort. Er is voorzien in een 
toezicht en dat toezicht wordt 
uitgeoefend. Het blijkt dat deze vormen 
van bestraffen perfect worden opge 
volgd en dat iedereen zijn verantwoor 
delijkheid opneemt. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

Questions orales jointes de : 
• M. Michel Moock au vice-premier 
ministre et ministre de l'Economie et 
des Télécomr-·•nications, chargé du 
Commerce ex.érleur; et au ministre 

de la Justice sur "la situation des 
postiers obligés de distribuer des 
tracts racistes" (n° 1443) 
- M. Bart Laeremans au ministre de 
la Justice sur "La Poste à Bruxelles et 
les tracts dits racistes" (n° 1515) 

Samengevoegde mondelinge vragen 
van: 
- de heer Michel Moock aan de 
vice-eerste minister en minister van 
Economie en Telecommunicatie, 
belast met Buitenlandse Handel, en 
tot de minister van Justitie over "de 
positie van de postbeambten die 
verplicht zijn racistische pamfletten 
te bezorgen" (nr. 1443) 
• de heer Bart Laeremans aan de 
minister van Justitie over "De Post in 
Brussel en de zogenaamde racistische 
pamfletten" (nr. 1515) 

Le président : La parole est à 
M. Michel Moock. 

M. Michel Moock (PS): Monsieur le 
président, monsieur le ministre, le 
29 juillet dernier, un postier a été 
agressé durant sa tournée par un citoyen 
qui venait de recevoir un tract du 
Vlaams Blok. Comme il en a pris 
l'habitude, ce parti fasciste a une 
nouvelle fois usé de ce moyen pour 
diffuser ses thèses racistes et xénopho 
bes. 

Nous savons que bientôt, cette pratique 
sera l'arme qui se retournera contre son 
utilisateur et qu'elle conduira, nous 
I' espérons et nous mettrons tout en 
oeuvre pour cela, à ce que les partis 
antidémocratiques soient exclus des 
pratiques démocratiques, comme le 
financement public, par exemple. 

Au-delà de cette anecdote, le débat est 
également posé plus généralement 
quant aux possibilités effectives qui 
existent pour un service public de 
refuser la diffusion de tels torchons. A 
cet égard, je fais al lus ion à I 'article 142, 
4° du règlement de La Poste qui précise 
que : "Sont exclus du transport par La 
Poste, les envois qui porteraient 
extérieurement des inscriptions contrai 
res aux bonnes moeurs ou à l'ordre 
public." 

C'est donc très clairement dans ce cadre 
que l'on se situe dans le cas qui nous 
occupe. 

Compte tenu de ces règles et du presèrit 
des lois qui sanctionnent ce type de 
pratique. pourquoi La Poste continue+ 
elle à diffuser cette prose '? Plus 
clairement quant au volet "justice" de 
ma question, quels sont. selon vous, les 
droits et les devoirs des distributeurs. 
publics et privés. dans Ie cadre de la 
distribution de tracts pouvant entraîner 
le désordre sur la voie publique ~ 

Par ailleurs, faut-il indaguer dans la 
voie juridique du délit de presse, avec 
tous les inconvénients inhérents à ce 
choix ou plus simplement. mettre en 
application la loi dite "Moureaux" ·1 

Enfin. où en est le parquet de Bruxelles 
dans le cadre des différentes plaintes 
déposées contre le Blok et les partis 
d'extrême droite en général. du chef de 
la distribution de tracts racistes? Qu'en 
est-il de cet évident laxisme et de cette 
incroyable lenteur dans le traitement de 
telles affaires ? 
Monsieur le ministre, longtemps les 
humanistes ont cru que le combat contre 
les idées racistes. fascistes et les partis 
d'extrême droite ne souffrait pas que 
l'on se salisse les mains. Mieux. ce 
combat devait se faire sur le terrain des 
principes, ceux de la défense de la 
démocratie, de la tolérance et des droits 
de l"homme. Aujourd'hui. la stratégie 
est la même mais la tactique va changer. 
Les partis démocratiques ont en effet 
fait le choix de mettre tout en oeuvre 
pour annihiler. dans tous ses aspects, 
cette idéologie bestiale. Tout doit donc 
être mis en oeuvre pour que rien ne leur 
soit concédé. 

C'est dans cette mesure que nous 
espérons de vous. monsieur le ministre. 
des gestes forts. énergiques et pas 
seulement symboliques. 

De heer Bart Laeremans (VL.BLOK>: 
Wij hebben in Brussel al veel 
meegemaakt. 

Er is agitatie vanuit alle mogelijke 
hoeken. Wij zijn al veel scheldpartijen 
gewoon. Wij zijn beschuldigingen van 
racisme, fascisme en anti-democratisch 
zijn al zo gewoon dat wij er binnen dit 
debat niet meer wensen op in te gaan. 
Het is holle retoriek. De agitatie van 
bijvoorbeeld de PS bewijst vooral dat 
die partij electoraal schrik heeft van het 
Vlaams Blok en dat is natuurlijk een 
goede zaak. 
(Geroep door een lid van de PS) 

De heer Filip De Man (VL.BLOKl : 
Mijnheer de voorzitter, blijkbaar mag 
men ons uitschelden voor bestialiteiten 
en voor fascisten zonder dat u ingrijpt. 
Wij blijven nochtans altijd beleefd. Als 
wij dan op een beschaafde wijze 
repliceren, dan zou ik toch wensen dat 
men zwijgt. 

De voorzitter : Mijnheer Laeremans. ik 
verzoek u uw vraag te stellen. 

De heer Bart Laeremans 1VL.BLOK1: 
Mijnheer de voorzitter, wij hebben 
vastgestc Id dat een postbode zwaar 
gemolesteerd is omdat hij pamfletten 
van het Vlaams Blok heeft rondgedra 
gen. Op basis daarvan is De Post van 
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Bari Laeremans 

Elsene - gelukkig was dit maar in één 
gemeente - overgegaan tot het schorsen 
van het verder uitdragen van de 
pamfletten. Dat is toch merkwaardig. U 
zou toch ook reageren mocht bijvoor 
beeld in Gent. na het molesteren van 
een postbode die pamfletten van de 
CVP ronddroeg, De Post het ronddra 
gen van die pamfletten zou opschorten. 

Mijnheer de minister, vindt u het geen 
eigenaardige procedure dat het parket 
zich met de inhoud van pamfletten moet 
inlaten'? Dat betekent nog min nog 
meer dat wij naar een situatie gaan van 
preventieve censuur in onze eigen 
hoofdstad. Dat is toch wel een zeer 
merkwaardig en verregaand precedent. 
Is er ondertussen al een advies van het 
parket '! Heeft het parket zich in deze 
zaak al uitgelaten '! 

Mijnheer de minister, u weet ook dat. 
met de verkiezingen in aantocht. De 
Post een speciaal verkiezingstarief 
toepast of zal toepassen. Vorig jaar was 
het tarief 0,5 frank per stuk, waar De 
Post nu 1,5 tot 2 frank vraagt, een toch 
zeer groot verschil. Gaan de regerings 
partijen via De Post een manoeuvre 
lanceren om het bepaalde politieke 
partij-concurrenten financieel zeer las 
tig te maken ? Is dat de bedoeling of 
niet? 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Van Parys, ministre de la Justice : 
Monsieur le président, monsieur 
Moock, vous avez évoqué l'article 142 
de la loi du 29 mars 1991 portant 
réforme de certaines entreprises publi 
ques économiques, disposant que "sont 
exclus du transport par la poste les 
envois qui porteraient extérieurement 
des inscriptions contraires aux bonnes 
moeurs et à l'ordre public". Je vous 
signale également que l'avant-projet de 
loi modifiant Ia loi du 2 I mars 199 I afin 
d'adapter le cadre réglementaire aux 
dispositions de la directive concernant 
les règles communes pour le dévelop 
pement du marché intérieur des services 
postaux de Ia Communauté et 
l'amélioration de Ia qualité du service 
tel qu'il a été adopté par le Conseil des 
ministres du 9 octobre dernier, étend la 
portée de cette disposition à tous les 
opérateurs qui distribuent des envois 
postaux. adressés ou non. J'espère que 
ce projet viendra et sera traité au 
parlement aussi tôt que possible. 
La réglementation interne de La Poste 
précise que lorsque le percepteur d'un 
bureau de poste estime que les 
inscriptions extérieures d'un envoi sont 
susceptibles de contrevenir à l'ordre 
public ou aux bonnes moeurs, il adresse 
immédiatement cet envoi à son 

directeur régional qui. le cas échéant. 
transmet l'envoi au procureur du Roi du 
ressort. Cette procédure a été uti I isée 
dans le cas que vous avez évoqué. En 
effet, Ie 29 juillet. le directeur régional 
de Bruxelles a transmis le tract du 
Vlaams Blok au procureur du Ro: de 
Bruxelles. Dans l'attente de son avis 
- que je n'ai pas encore reçu -, la 
distribution des envois litigieux a été 
suspendue. 

Plusieurs propositions de loi ont été 
évoquées en ce qui concerne la 
modification de l'article 150 de la 
Constitution. De nombreuses initiatives 
ont été prises, notamment par 
M. Erdrnan, Mme Creyf, etc. Plusieurs 
idées ont été émises, comme par 
exemple la correcrionnalisation des 
délits de presse, qui rencontre toutefois 
de nombreuses objections car les jurys 
populaires offrent malgré tout une 
certaine garantie d'impartialité. Une 
autre idée intéressante est de dépénali 
ser les délits de presse qui ne pourraient 
alors plus donner lieu qu'à des 
sanctions civiles. 

Par ailleurs, lors du colloque tenu au 
Sénat les 8 et 9 octobre, la commission 
Franchimont pour la réforme du droit 
pénal s'est prononcée pour la 
suppression de la cour d'assises et la 
création d'un tribunal criminel avec la 
garantie d'une collégialité renforcée qui 
est encore à discuter. Les textes remis à 
l'occasion de ce colloque devront être 
étudiés afin de voir si cette proposition 
peut être prise en considération. C'est 
au parlement qu'il reviendra de faire le 
choix ultime. Quoi qu'il en soit, 
quelque chose doit être fait en la 
matière car la situation actuelle est 
intenable. 

J'ajoute que le procureur général de 
Bruxelles a porté à ma connaissance 
qu'à la suite de l'incident survenu à 
Bruxelles le 28 juillet. au cours duquel 
un postier a reçu des coups alors qu'il 
distribuait des tracts du Vlaams Blok. Ie 
procureur du Roi de Bruxelles a ouvert 
une information en cause de personnes 
à déterminer. et ce sur la base de 
l'article Ier de Ia loi du 30 juillet 198 I. 

En ce qui concerne les différentes 
plaintes, le problème fondamental qui 
se pose est connu. Si les faits sont 
prouvés, il s'agit d'un délit de presse 
qui est de la compétence de la cour 
d'assises. L'énorme publicité qui 
devrait aller de pair avec un tel procès 
ne servira peut-être pas nos institutions. 
il faut le savoir et avoir Ie courage de Ie 
dire. C'est pour cette raison que le 
ministère public est particulièrement 
circonspect lorsqu'il intente des pour 
suite dans ce type d'affaire. 

Voilà donc la situation actuelle. 
Diverses propositions ont été déposées 
et ce sera au parlement de prendre ses 
responsabilités en ce qui concerne le 
suivi de cette matière. 

Mijnheer de voorzitter, aangezien wij 
de vragen van de heer Laerernans pas 
vrijdag in de late namiddag hebben 
ontvangen, zijn wij op dit ogenblik niet 
in staat om deze concreet te 
beantwoorden. Het is immers onmoge 
lijk om van de parketten en de 
parketten-generaal tijdig informatie te 
bekomen, als wij pas vrijdag in de 
namiddag kennis krijgen van de 
betreffende vragen. 

De voorzitter : De heer Michel Moock 
heeft het woord. 

De heer Michel Moock (PS>: Mijnheer 
de voorzitter. mijnheer de minister. ik 
wil u allereerst bedanken voor uw zeer 
uitgebreide antwoord in het Frans. 

Je partage votre point de vue qu'il est 
difficile de réunir une cour d'assises, eu 
égard à toute la publicité que cela 
entraîne, mais dans le cadre de la 
correctionnalisation des délits de 
presse. on pourrait éventuellement 
envisager une correctionnalisation des 
délits liés au racisme. 

De voorzitter : De heer Bart Laere 
mans heeft het woord. 

De heer Bart Laeremans (VL.BLOKl: 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister, het is bijzonder grof dat u zegt 
niet te kunnen antwoorden omdat u de 
parketten nog moest raadplegen. Ik 
herhaal de vraag zoals die letterlijk was 
gesteld: 
welk advies heeft het Brussels parket 
intussen aan De Post verstrek! ., 
Identiek dezelfde vraag werd gesteld 
door de heer Moock. namelijk of er nog 
geen advies is. Kan hel zo maar dat een 
parket zich preventief inlaat met de 
inhoud van politieke pamfletten en 
aldus zou overgaan tot censuur? Dit is 
een principiële vraag. waarvoor '.I het 
parket helemaal niet om bijkomende 
inlichtingen hoefde te vragen. Het gaat 
om het principe, maar u weigert zich 
daarover uit te spreken. Dat is gortig. 
Ligt het in de bedoeling om de politieke 
concurrenten eigenlijk het voorkeurta 
rief te ontzeggen ? Ook daarop had u 
met ja of nee kunnen antwoorden. Dil 
vroeg slechts een kwartier voorberei 
ding en ik heb aan die vraag geen extra 
moeilijke elementen willen toevoegen. 
Een parlementslid heeft hel recht om 
zich vrijdag voor de middag nog aan te 
sluiten bij een mondelinge vraag en 
mijn fax was inderdaad voor de middag 
verzonden. In dat geval wordt 
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Bart Laeremans 

dergelijke vraag nog voor maandag 
geagendeerd. U weet ook dat als er op 
donderdag mondelinge vragen worden 
gesteld in plenaire vergadering, de 
vragen nog tot 11 uur mogen worden 
uesteld. Dan beschikt u slechts over drie 
uur tijd. Nu had u een heel weekend of 
zelfs drie dagen om een kort antwoord 
voor te bereiden. U weigert dit en ik 
vind uw handelwijze tegenover het 
parlement bijzonder grof. 

U zegt verder dat u nog geen antwoord 
hebt gekregen of dat het parket nog 
geen beslissing heeft genomen over de 
concrete zaak van het pamflet van het 
Vlaams Blok in Brussel. Heel 
merkwaardig, en heel typisch ook. Het 
pamflet dateert van juni : dit incident 
deed zich in juli 1998 voor. ln dit soort 
zaken heeft het parket dus blijkbaar het 
recht om drie maanden te wachten. Wat 
gaat er gebeuren als er zich met de 
verkiezingen iets gelijkaardigs 
afspeelt" Een pamflet zal dan gewoon 
na de verkiezingen worden besteld in 
plaats van daarvoor. Dat is echt leuk 
voor verkiezingspropaganda. Natuurlijk 
is dat een schitterende manier om een 
partijpolitieke tegenstrever zo veel 
mogelijk een pad in de korf te zetten. 

Ten laatste nog dit. Het ging hier om 
een pamflet over het stemrecht voor 
vreemdelingen en het eurosternrecht, 
iets wat pertinent is voor de Brusselse 
Vlamingen. Wij achten het onze plicht 
om daarover campagne te voeren in 
Brussel. Als u daar zo onverschillig en 
laatdunkend over heen gaat, en zegt dat 
die zaak in feite drie maanden kan 
blijven liggen terwijl over de kwestie 
reeds lang zal zijn gestemd in het 
parlement. getuigt dit van een bijzonder 
ondemocratische ingesteldheid. Ik weet 
wel dat uw partij niet moet weten van 
kritiek op het vreemdelingenstemrecht 
en op het Eurostemrecht, dat Dehaene 
tegen alles in en over alles heen wil 
gaan zonder enige kritiek te dulden. 
maar het gaat hier om het voortbestaan 
van de Brusselse Vlamingen. van de 
Vlaamse gemeenschap in Brussel. Het 
is onbegrijpelijk dat zelfs vrije 
meningsuiting hierover aan banden 
wordt gelegd. 

Regeling van de werkzaamheden 

Ordre des travaux 

De voorzitter : Door een gebrek aan 
coördinatie tussen de verschillende 
commissies, is het voor ons onmogelijk 
de agenda verder af te werken. 

Minister Van Parys : Dat is jammer. 
want ik ben nu beschikbaar. 

De voorzitter : Kunnen wij woensdag 
voormiddag een vergadering beleggen ·., 
( Instemming) 

Minister Van Parys : Ik hoop dat wij 
onze agenda dan kunnen afhandelen. 

- De openbare commissievergadering 
wordt gesloten 0111 15. /0 uur. 

- la réunion publique de commission 
est levée à J 5. JO heures. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 
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COMMISSION DE LA JUSTICE 
RÉUNION PUBLIQUE DU 
LUNDI 19 OCTOBRE 1998 

PRÉSIDENCE de 

M. Landuyt 

La séance est ouverte à 14.10 heures. 

COMMISSIE VOOR DE JUSTITIE 
OPENBARE VERGADERING VAN 
MAANDAG 19 OKTOBER 1998 

VOORZITTER : 

De heer Landuyt 

De vergadering wordt geopend om 14. IO uur. 

Regeling van de werkzaamheden 
Ordre des travaux 

De voorzitter : De heer Geert 
Bourgeois heeft het woord. 

De heer Geert Bourgeois (VU): 
Mijnheer de voorzitter, collega Leterme 
en ik hebben deze namiddag ook punten 
op de agenda van de commissie voor de 
Financiën en de Begroting staan. Ik 
vraag de collega's dan ook de 
toestemming om onze vragen eerst te 
mogen afhandelen. (Instemming) 

Mondelinge vraag van de heer Yves 
Leterme aan de minister van Justitie 
over "de omzetting van richtlijn 
97/66/EG van het Europees Parle 
ment en de Raad van 15 decem 
ber 1997 betreffende de verwerking 
van persoonsgegevens en de bescher 
ming van de persoonlijke levenssfeer 
in de telecommunicatiesector" 
(nr. 1469) 

Question orale de M. Yves Leterme 
au ministre de Ia Justice sur "la 
transposition de la directive 97/66/CE 
du Parlement européen et du Conseil 
du 15 décembre 1997 relative au 
traitement des données personnelles 
et à la protection de la vie privée dans 
le secteur des télécommunications" 
(n° 1469) 

De voorzitter : De heer Yves Leterme 
heeft het woord. 

De heer Yves Leterme (CVP) : 
Mijnheer de voorzitter, momenteel 
worden er besprekingen gevoerd over 

de algemene richtlijn van 1995. Er is 
echter een bijzondere richtlijn die de 
privacy in de telecommunicatiesector 
regelt. Als ik mij niet vergis, staat in 
deze richtlijn dat de lidstaten uiterlijk 
tot 24 oktober 1998 de tijd hebben om 
de richtlijn in de eigen wetgeving om te 
zetten. Deze richtlijn is van belang voor 
de telecom-operatoren. vooral met het 
oog op de mobiele communicatie. 
Minstens drie onderdelen van deze 
richtlijn zijn nog niet omgezet in de 
wetgeving of de besluiten met 
betrekking tot de lastenboeken in 
verband met spraaktelefonie. 
Hoever staat het met de omzetting van 
deze richtlijn ? Wanneer kunnen we een 
omzetting verwachten '! 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van Parys, minister van 
Justitie: Mijnheer de voorzitter, 
collega's. mijn collega Di Rupo is de 
hoofdverantwoordelijke voor dit dos 
sier. Ik heb hem om inlichtingen 
gevraagd, die ik de heer Leterme zal 
geven. Wat de omzetting van de 
ISDN-richtlijn betreft, heb ik twee 
zaken vastgesteld. In de eerste plaats is 
het zo dat de wet van 21 maart 1991 
houdende hervorming van sommige 
economische overheidsbedrijven, die 
verschillende keren werd gewijzigd, en 
de uitvoeringsbesluiten betreffende de 
spraaktelefonie en de telecommunica 
tienetwerken enerzijds en de artikelen 
3 l 4bis en 259bis van het Strafwetboek 
betreffende de bescherming van het 
telecommunicatiegeheim anderzijds 
reeds grotendeels rekening houden met 
de bepalingen van de richtlijn. Die 
bepalingen van de richtlijn zijn dus 

reeds omgezet in Belgisch recht. In de 
tweede plaats zijn er de bepalingen die 
nog moeten worden omgezet. Zo is er 
artikel 6 betreffende de verplichting tot 
het anonimiseren van de communicatie 
gegevens na de communicatie en 
betreffende de verwerking van factura 
tiegegevens en telecommunicatiegege 
vens voor marketingdoeleinden. Artikel 
7 van de richtlijn voorziet in het recht 
van de abonnee om een niet 
gedetailleerde factuur te vragen. Artikel 
4 handelt over de veiligheid van de 
telecommunicatienetwerken. Deze arti 
kelen zullen in de Belgische wetgeving 
worden omgezet. Binnenkort zal in dit 
verband een voorontwerp van wet op de 
Ministerraad worden ingediend. 

Dan is er nog artikel 8. paragrafen I tot 
3. betreffende de problematiek van de 
identificatie van de oproeper. Dit artikel 
zal worden omgezet in het koninklijk 
besluit van 22 juni 1998 houdende het 
lastenboek voor diensten van spraakte 
lefonie. Tenslotte is er nog artikel 12, 
paragraaf 1, dat betrekking- heeft op de 
bescherming van de abonnee tegen de 
automatische oproepsystemen. Deze 
bepaling zal worden opgenomen in het 
wetsontwerp tot wijziging van de wet 
van 14 juli 1991 op de handelspraktij 
ken. 

Mijn collega Di Rupo deelt dus mee 
dat, behoudens wat reeds in de 
Belgische wetgeving werd omgezet. 
binnenkort een voorontwerp van wet bij 
de Ministerraad wordt ingediend 
betreffende de artikelen 6, 7 en 4. De 
artikelen 8 en 12 zullen respectievelijk 
via het koninklijk besluit van 22 juni 
1998 en de wijziging op de wet op de 
handelspraktijken worden omgezet. 
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De voorzitter : De heer Yves Leterme 
heeft het woord. 

De heer Yves Leterme cCVP1: 
Mijnheer de voorzitter. ik heb begrepen 
dat de noodzakelijke teksten zeer 
spoedig zullen worden ingediend. Ik 
heb in de opsomming van de minister 
de artikelen 10 en 11 gemist. Artikel 10 
gaat over de automatische doorschake 
ling van oproepen. Wat de mobiele 
communicatie betreft, zijn er nog 
bepalingen in het interne recht. Artikel 
11 behandelt de mogelijkheid die aan de 
klant moet worden geboden met 
betrekking tot het al dan niet opnemen 
van een aantal persoonlijke gegevens in 
de abonneelijsten. Ook dit artikel is 
voor zover ik weet nog niet in het 
Belgische recht omgezet. Ik neem aan 
dat ook deze artikelen in de 
aangekondigde wetsontwerpen en 
koninklijke besluiten zullen worden 
omgezet. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

Minister Van Parys : Mijnheer de 
voorzitter, ik zal mijn collega Di Rupo 
hierover nog vragen stellen. Wat mij 
betreft, kunnen deze laatste twee 
artikelen worden omgezet via het 
wetsontwerp waarin ook de artikelen 4, 
6 en 7 worden omgezet. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

Mondelinge vraag van de heer Yves 
Leterrne aan de minister van Justitie 
over "de gevolgen van de uitvoering 
van het protocol-akkoord van 3 juni 
1998 voor de buitendiensten van het 
gevangeniswezen" ( nr. 1496) 

Question orale de M. Yves Leterme au 
ministre de la Justice sur "les 
conséquences de l'exécution de 
1 · accord-protocole du 3 juin 1998 pour 
les services extérieurs des établisse 
ments pénitentiaires" (n° 1496) 

De voorzitter : De heer Yves Leterme 
heeft het woord. 

De heer Yves Leterme (CVP) : 
Mijnheer de voorzitter. u bent uiteraard 
op de hoogte van het bestaan van het 
protocol-akkoord voor de buitendien 
sten van het gevangeniswezen. Een 
belangrijk punt in dit akkoord zijn de 
bepalingen in verband met de 
vrijwillige arbeidsduurvermindering. 
Het personeel krijgt de mogelijkheid 
om te opteren voor een Jô-urige 
werkweek in plaats van een ]8-urige 
werkweek. Het koninklijk besluit van 
29 september 1998 - collega Landuyt 
zal <iraks nog een vraag stellen in 

verband met de laattijdige publicatie 
van dit koninklijk besluit - voorziet in 
de uitvoering van deze regeling die in 
het sectorcornité werd afgesproken. Zo 
bepaalt artikel 6 dat er een vervanging 
is voorzien vanaf het ogenblik dat 
negentien personeelsleden kiezen voor 
de 36-urenoptie. Er moet dan één 
bijkomend personeelslid, in vast 
verband. worden benoemd. 

Mijn vraag gaat over de gevolgen van 
deze maatregel voor de kleinere 
gevangenisinstellingen in België. Uit de 
eerste raadplegingen van het personeel 
blijkt dat tien tot vijftien personen voor 
de 36-urige werkweek zullen opteren. 
maar wellicht niet de noodzakelijke 
negentien. Indien de maatregel onver 
kort wordt toegepast zullen deze kleine 
instellingen worden gestraft omdat ze 
geen bijkomende aanwerving kunnen 
doen. Toch moeten ze we! degelijk 
rekening houden met de keuze van de 
personeelsleden die voor een 36-urige 
werkweek opteren. ln heel wat kleine 
instellingen is de personeelstoestand 
reeds problematisch. Bovendien heeft 
het verlies van bijna één personeelseen 
heid op een bestand van vijftig minstens 
even zware implicaties dan op een 
bestand van enkele honderden perso 
neelsleden. Daarom vraag ik de 
minister om bijzondere aandacht te 
hebhen voor de gevolgen van de 
implementatie van het protocol-akkoord 
voor de kleinere strafinrichtingen en om 
indien mogelijke voor deze instellingen. 
zoals die in Oudenaarde en in leper, een 
oplossing uit te werken. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van Parys. minister van 
Justitie : Mijnheer de voorzitter. er kan 
inderdaad een probleem rijzen voor de 
kleinere inrichtingen. Naar aanleiding 
van opmerkingen zoals die van de heer 
Leterme heeft de regering in de 
begroting voor 1999 bijkomende 
personeelskredieten vrijgemaakt voor 
de uitbouw van het technische kader 
van de gevangenissen en voor de 
organisatie van bezoek met kinderen. 
We zullen op basis van deze 
begrotingspost voor de kleinere instel 
lingen middelen vrijmaken voor 
contractuele aanwervingen. Bovendien 
zullen we de vereiste dat negentien 
personeelsleden voor de 36-urige 
werkweek moeten opteren. soepel 
kunnen toepassen zodat het probleem 
voor de kleinere instellingen zal kunnen 
worden opgelost. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

Mondelinge vraag van de heer Yves 
Leterme aan de minister van Justitie 
over "het aantal veroordelingen in 
witwaszaken" (nr. 1499) 

Question orale de M. Yves Leterme 
au ministre de la Justice sur "Ic 
nombre de condamnations dans des 
affaires de blanchiment d'argent" 
(n° 1499) 

De voorzitter : De heer Yves Leterrne 
heeft het woord. 

De heer Yves Leterme (CVP): 
Mijnheer de voorzitter, mijn vraag gaat 
over de toepassing van de Belgische 
wetgeving inzake de witwasoperaties, 
De Cel voor Financiële Informatiever 
werking bestaat reeds vijf jaar en we 
kunnen nu aan de hand van de 
cijfergegevens een globaal beeld 
schetsen van de afgelopen periode 
zonder dat we moeten stilstaan bij een 
of andere schommeling die in één 
bepaald jaar werd vastgesteld. Ik wil de 
minister met een drietal bevindinaen 
confronteren. ~ 

Tot 1997 hebben de financiële 
instellingen en andere instanties die aan 
de meldingsplicht aan de Cel voor 
Financiële Informatieverwerking (CFIJ 
zijn onderworpen, meer dan 24 000 
meldingen gedaan. waarbij vermoedens 
werden geuit dat in totaal ongeveer 184 
tot 185 miljard frank zou zijn 
witgewassen. Recent sprak een magis 
traat in verband met dit groeiend 
probleem over een "situatie van 
financieel terrorisme". Een groot 
gedeelte van de meldingen wordt 
conform de wet door de Cel voor 
Financiële Informatieverwerking door 
gespeeld aan de parketten. Een 
betrokken substituut zei dat dit voor 
60'# van de meldingen het geval was; 
uit de cijfers van de CFI hlijkt dat het 
aandeel kleiner is. Er worden hoe dan 
ook ettelijke honderden meldingen aan 
de parketten doorgespeeld. weze het dat 
de territoriale spreiding nogal ongelijk 
is. Ik heb begrepen dat vooral de 
parketten van Brussel, Antwerpen. 
Mechelen en Turnhout worden aange 
sproken. 

Wanneer we echter kijken naar het 
aantal zaken waarin na een vooronder 
zoek en een gerechtelijk onderzoek een 
veroordeling is uitgesproken. stellen we 
vast dat slechts in een zeer klein aantal 
zaken een veroordeling volgt. Zo stellen 
we vast dat, vertrekkend van het gemeld 
bedrag van 185 mi )jard frank slechts 
voor 5 miljard frank aan verbeurdver 
klaringen werd uitgesproken. 

Hoe verklaart de minister het kleine 
aantal gerechtelijke veroordelingen '' 
De jaarverslagen van de CFI geven een 
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Yves Leterme 

aantal redenen aan. maar ik zou graag 
van de minister vernemen hoe men dit 
kan verklaren. 

Voor mijn tweede vraag verwijs ik naar 
de wetgeving in verband met de 
invoering van de euro en de aanpassing 
van de witwaswet. We staan voor een 
periode waarin het aantal wisselopera 
ties in baar geld ontzettend zal 
toenemen. Uit de verslagen van de CFI 
blijkt dat heel wat witwasoperaties 
gebeuren door het persoonlijk wisselen 
van geld in een bankinstelling. De 
inruiloperatie van Belgische franken 
voor euro's zal het aantal manuele 
verrichtingen aan het loket doen 
toenemen, Ik vraag me dan ook af of de 
Belgische parketten voldoende zijn 
uitgerust om het hoofd te bieden aan de 
toenemende werklast, die nu reeds 
bijzonder zwaar moet zijn. gelet op het 
geringe aantal dossiers dat uiteindelijk 
tot een veroordeling leidt. 

Ten slotte is er de zeer ongelijke 
geografische spreiding. ln de eerste 
plaats stelt men vast dat in 95% van de 
gevallen de hoofdverrichtingen in een 
dossier dat na melding aanleiding geeft 
tot een gerechtelijk onderzoek en een 
veroordeling, in Vlaanderen worden 
gedaan. Bo~endien staan in Vlaanderen 
de gerechtelijke arrondissementen 
Brussel, Antwerpen. Mechelen en 
Turnhout in voor 90 tot 92% van het 
aantal zaken. Men kan in dit verband 
natuurlijk wijzen op het feit dat er 
sprake is van een grootstad en op de 
nabijheid van een grens. Ik meen dat 
men ook in Luik en in Charleroi van een 
grootstad kan spreken. Toch stel ik vast 
dat het aantal meldingen en dossiers in 
die arrondissementen veel kleiner is dan 
in Brussel en Antwerpen. Dit doet zeker 
vragen rijzen. Wat de nabijheid van een 
grens betreft. grenzen ook nog andere 
gerechtelijke arrondissementen aan het 
buitenland zonder dat dit aanleiding 
geeft tot meldingen en gerechtelijke 
procedures. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van Parys. munster van 
Justitie : Op basis van de informatie die 
de dienst voor het Strafrechtelijk Beleid 
heeft ingewonnen bij de Cel voor 
Financiële lnfonnatieverwerking (CFI) 
en bij de heer Ullman, bijstandsmagis 
traat voor de financiële. economische en 
fiscale delinquentie. kan ik de heer 
Leterme volgende gegevens meedelen. 

De CFI ontving sedert haar oprichting 
in december 1993 tot 30 juni 1998 
vanwege de aan de wet onderworpen 
financiële ir.stellingen 24 417 meldin 
gen van verdachte verrichtingen. Die 

vormden in totaal 4 892 dossiers. 
waarvan er 1 416 door de Cel werden 
doorgemeld aan de procureur des 
Konings. 
Met betrekking tot de follow-up kan ik 
u zeggen dat de 1 416 dossiers die bij de 
procureur toekwamen zich in volgende 
behandelingsstadia bevinden. 
556 dossiers bevinden zich in het 
stadium van de gerechtelijke informa 
tie. 246 dossiers zijn in gerechtelijk 
onderzoek, 395 dossiers werden 
geseponeerd of zonder gevolg geklas 
seerd. 19 dossiers hebben geleid tot een 
buitenvervolgingstelling. 67 dossiers 
werden doorverwezen naar de correc 
tionele rechtbank en 11 7 dossiers 
hebben geleid tot een veroordeling. 
Hierbij werden 202 personen veroor 
deeld tot een gevangenisstraf van in 
totaal 480 jaar en een geldboete van 
258 miljoen frank en 5.150 mil 
jard frank werd verbeurdverklaard. 
Voorts hebben drie dossiers geleid tot 
een vrijspraak en werden 13 dossiers ter 
beschikking overgezonden aan een 
buitenlandse gerechtelijke overheid. 
Heel wat doorgemelde dossiers zijn dus 
nog altijd in het stadium van het 
gerechtelijk onderzoek, maar dat 
betekent geenszins dat zij zonder 
gevolg zouden zijn geklasseerd of dat 
zij geen gevolg hebben gekregen. 
Bovendien is het voor de parketten geen 
gemakkelijke taak tijdens het strafon 
derzoek de vermoedens hard te maken, 
aangezien de band met de onderlig 
gende stratbare feiten steeds dient te 
worden bewezen. Dit verklaart mede 
het feit dat 395 van de 1 416 
doorgemelde dossiers zonder gevolg 
dienden te worden geklasseerd. 
Desondanks ligt het percentage van 
strafrechtelijke veroordelingen in 
België nog altijd aanzienlijk hoger dan 
in de andere staten van de Europese 
Unie. 
Ik wens van deze gelegenheid ook 
gebruik te maken om te wijzen op de 
wet van JO augustus 1998 tot wijziging 
van de wet van 11 januari 1993 tot 
voorkoming van het gebruik van het 
financiële stelsel voor het witwassen 
van geld. Deze wetswijziging moet 
leiden tot een beter opsporings- en 
vervolgingsbeleid en op die manier tot 
meer veroordelingen in deze materie. 
Zo moet voortaan bij een doormelding 
aan de procureur des Konings door de 
Cel een afschrift worden gezonden naar 
de nationaal magistraat zodat er kan 
worden opgespoord of er verbanden 
zijn tussen de verschillende arrondisse 
menten zodat een meer gecoördineerd 
beleid kan worden gevoerd. De 
nationaal magistraat speelt immers een 
belangrijke rol in de coördinatie van d•' 

opsporing en de vervolging, in overleg 
met de Cel. op basis van de gegevens 
die de Cel overzendt aan de 
verschillende parketten. Ik wijs ook op 
een andere wijziging in de wet, 
namelijk de uitbreiding van de 
antiwitwaswet tot bepaalde niet 
financiële beroepen met als doel de 
opsporing van het fenomeen efficiënter 
te maken. 

De magistraten en de politiediensten 
moeten bovendien een aangepaste en 
gespecialiseerde vorming krijgen. Die 
wordt thans uitgewerkt in samenwer 
king met de CFI. Ik ben van oordeel dat 
een verregaande specialisatie in deze 
materie van het grootste belang is. 

Ten slotte wijs ik nog op het actieplan 
van de regering tegen de georganiseerde 
misdaad van juni 1996. Daarbij komt cr. 
zoals we vorige week hebben 
aangekaart in het colloquium in de 
Senaat, de regeling voor de spijtoptan 
ten, de anonieme getuigen. de omkering 
- of verfijning zoals professor Traest het 
fijntjes formuleert - van de bewijslast. 
de bijzondere opsporingstechnieken. de 
strafrechtelijke aansprakelijkheid van 
de rechtspersonen waarvoor wij binnen 
kort het advies binnenkrijgen van de 
Raad van State zodat deze wet nog in 
deze legislatuur kan worden goedge 
keurd. de gewijzigde wet op de 
telefoontap en het wetsontwerp betref 
fende de criminele organisaties dal van 
ontzettend belang zal zijn in de 
bestrijding van deze vorm van 
criminaliteit. Ik hoop dat wij dit 
ontwerp spoedig in deze commissie 
zullen kunnen bespreken. 

De conversieperiode van de nationale 
munten in euro. die loopt tot uiterlijk .,O 
juni 2002, zal inderdaad een toename 
veroorzaken van het aantal meldingen 
aan de Cel. Men zal begrijpen dal het 
nog niet mogelijk is deze toename in 
cijfers uil te drukken. Anderzijds is het 
niet uitgesloten dat de invoering van de 
euro het opsporen van de witwasver 
richtingen kan bemoeilijken. omdat de 
manuele wisselverrichtingen van de in 
euro omgewisselde nationale munten 
zullen verdwijnen. Dil kan mogelijker 
wijs leiden tol een vermindering van de 
meldingen aan de parketten. Het is 
derhalve moeilijk prognoses te maken 
van een totale werkvermeerdering, 
maar wij zullen de invoering van de 
euro op dat vlak nauwgezet volgen. 

De 1 416 dossiers zijn geografisch 
gespreid. Ik zal de precieze cijfers 
schriftelijk meedelen. Ik geef u nu 
enkele toonaangevende cijfers : 39% of 
553 dossiers hebben betrekking op het 
parket van Antwerpen. 31.3% of 443 
dossiers heoben betrekking op het 
gerechtelijk arrondissement Brussel, 
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LJ.2'!r o;· 130 dossiers komen uit 
Turnhout. 3.4% of 48 dossiers komen 
uit Tongeren enzovoort. 

Indien we de dossiers per regio 
verdelen, krijgen we volgend resultaat : 
906 dossiers, of 64%, komen uit 
Vlaanderen, 443 dossiers, of 31,3%, 
komen uit Brussel en 67 dossiers, of 
-1. 7'K. komen uit Wallonië. 

De aantrekking van de grote steden 
en/of de nabijheid van de Nederlandse 
grens verklaren deze bijzondere sprei 
ding. Inderdaad, 66% van de doorge 
melde dossiers. heeft betrekking op 
manuele wisselverrichtingen en 64% 
heeft betrekking op de illegale handel in 
verdovende middelen. Het merendeel 
van deze dossiers wijzen op drugshan 
del in of met Nederland. Vandaar dat het 
grensgebied met Nederland sterk aan 
bod komt in de cijfers die ik u heb 
meegedeeld. 

Men mag ook niet uit het oog verliezen 
dat ongeveer 74% van de meldingen die 
bij de Cel binnenkomen, afkomstig zijn 
van wisselkantoren of beursvennoot 
schappen, wat logisch is. Deze 
instellingen zijn voor meer dan 90% 
gevestigd in Brussel en in Vlaanderen. 
Een aanzienlijk aantal van de 
meldingen in sommige gerechtelijke 
arrondissementen is vaak te wijten aan 
de aanwezigheid van een wisselkantoor 
of een beursvennootschap in dit 
arrondissement, zonder dat de herkomst 
van de betrokken klant die de 
verrichting doet, iets te maken heeft met 
dit arrondissement. Om het even welke 
klant kan klant zijn in om het even 
welke beursvennootschap in Brussel en 
in Vlaanderen. De cijfers moeten 
bijgevolg wel genuanceerd worden 
bekeken. 

Mijnheer de voorzitter, tot zover mijn 
antwoord op de vragen van de heer 
Leterrne. Ik zal de meer gedetailleerde 
cijfers per arrondissement zo spoedig 
mogelijk ter beschikking stellen. 

De voorzitter : De heer Yves Leterrne 
heeft het woord. 

De heer Yves Leterme (CVP): 
Mijnheer de voorzitter. ik dank de 
minister voor zijn gedocumenteerd en 
leerrijk antwoord. Er is echter een 
element van antwoord waarmee ik het 
niet volkomen eens ben, namelijk de 
introductie van de euro. 

Zowel de anti witwaswet als de eurowet 
houden in dat omruiloperaties vanaf 
400 000 Belgische frank onderworpen 
zijn aan identificaties. ook wanneer het 
gaat om iemand die een klientrelatie 
heeft met een bankkantoor. Dat gegeven 
alleen a! laat veronderstellen dat er een 
enorme toename zal zijn van het aantal 

meldingen indien de wet correct wordt 
toegepast. Het ligt dan ook voor de 
hand dat er eveneens een enorme 
explosie zal zijn van het aantal dossiers 
dat vanuit de CF! naar de parketten 
wordt doorgezonden. Daarvoor zal er 
tijdig in voldoende personeel moeten 
worden voorzien. Het verheugt mij dat 
de minister van plan is dit personeel een 
specifieke vorming te geven. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

Mondelinge vraag van de heer Filip 
De Man aan de minister van 
Justitie over "de toepassing van door 
rechters opgelegde 'gemeenschaps 
dienst!" (nr. 1392) 

Question orale de M. Filip De Man au 
ministre de Ia Justice sur '1'applica 
tion des travaux d'intérêt général 
imposés par des juges" (n° 1392) 

De voorzitter : De heer Filip De Man 
heeft het woord. 

De heer Filip De Man (VL.BLOK) : 
Mijnheer de voorzitter, sedert 1994 is 
het mogelijk de dienstverlening te 
gebruiken als een bemiddelingsmodali 
teit of als probatievoorwaarde. ln de 
uitvoeringsbesluiten werd bepaald dat 
de probatieassistent moet instaan voor 
de organisatie van die dienstverlening 
.en voor de evaluatie daarvan. Daar is 
het mij om te doen. Ik geef u twee 
voorbeelden die tot de verbeelding 
spreken. Op 5 januari deed de rechter in 
Brussel een uitspraak in de zaak van de 
relschoppers die moloiov-cocktails 
hadden gemaakt tijdens de beruchte 
rellen vorig jaar, in de wijk Kuregem in 
Anderlecht. Het tweede voorbeeld is 
een al even beruchte zaak, namelijk de 
aanranding van een lerares in de 
Anderlechtse school "La Providence". 
Ook hier bedacht de rechter de 
verantwoordelijken met de alternatieve 
straf van dienstverlening. 

Graag vernam ik van de minister hoe 
het in beide gevallen is afgelopen. 
Alternatieve straffen en snelrecht zijn 
goed en wel, maar als die alleen moeten 
dienen om de overbevolking in de 
gevangenissen tegen te gaan, geraken 
we natuurlijk niet ver. 

Waaruit bestond die gemeenschaps 
dienst ? Hoeveel uren werden er door 
de bewuste jongeren effectief uitge 
voerd en welke beoordeling gaf de 
probatieassistent ? 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord, 

De heer Van Parys, minister van 
Justitie : Mijnheer de voorzitter. 
collega's, het parket-generaal geeft mij 
volgende informatie. 

Personen die een werkstraf opgelegd 
krijgen, kunnen verschillende taken 
krijgen. ln de gevallen die de heer De 
Man citeert. ging het over onderhouds 
werken aan sportvelden, het opdienen 
van maaltijden bij armen, het helpen bij 
schilderwerken in een instelling voor 
zwaar gehandicapten, het begeleiden 
van transporten en de animatie in een 
wijkhuis, de verschillende vormen van 
alternatieve straffen of de werkstraffen. 

Het is mijn overtuiging dat aan het 
opleggen van een alternatieve straf tal 
van voordelen verbonden zijn, ook in de 
geciteerde gevallen. 

Het is meermaals aangetoond dat voor 
sommigen de detentie meer nefaste 
gevolgen dan verbeteringseffecten 
heeft. De alternatieve straffen werken 
sterk reïntegratiebevorderend, meer dan 
de klassieke gevangenisstraf, die voor 
bepaalde vormen van criminaliteit 
uiteraard onvermijdelijk is. Voor de 
recidivecijfers is er in België nog te 
weinig wetenschappelijk onderzoek 
verricht. Wel werd in andere landen 
reeds aangetoond dat de alternatieven 
zeker niet slechter scoren dan de 
traditionele gevangenisstraf, integen 
deel. 

Bij alternatieve straffen wordt er 
bovendien ook aandacht geschonken 
aan de rechten van het slachtoffer. Naast 
de morele genoegdoening kan men ook 
gemakkelijker een financieel of materi 
eel herstel van de schade afdwingen. De 
straf is dus geïndividualiseerd ten 
opzichte van het gepleegde misdrijf, de 
dader en de belangen van het 
slachtoffer. Deze laatsten zien ook hoc 
er concreet gereageerd wordt op de 
gepleegde feiten. 

Ik heb dan nog een aantal concrete 
gegevens over de dossiers in kwestie. 
Aangezien het gaat om minderjarige 
personen wens ik uiteraard de privacy le 
respecteren. Meer algemeen kan ik 
meedelen dat de procureur-generaal in 
zijn rapport meedeelt dat de opgelegde 
dienstverlening in vier gevallen zeer 
goed wordt uitgevoerd, dat één jongere 
terug voor de rechter zal verschijnen en 
dat een andere voor andere feiten 
opnieuw voor de jeugdrechter is 
verschenen en daarvoor in een instelling 
is geplaatst. Tenslotte wordt er één 
veroordeelde voor de probatiecommis 
sie opgeroepen omdat de dienstverle 
ning niet goed verloopt. In het 
algemeen kan ik dus zeggen dat de 
uitvoering goed verloopt en dat het 
evident is dat de probatiecommissie 
toezicht uitoefent op het enige geval 
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waar er moeilijkheden zijn. Zij moet in 
dat geval onderzoeken op welke manier 
de tenuitvoerlegging van de straf kan 
worden geregeld. Desgevallend kan de 
zaak opnieuw voor de rechter worden 
behandeld. Ik meen bijgevolg dat alle 
garanties aanwezig zijn om van de 
alternatieve straf een instrument te 
maken dat in de toekomst meer zal 
moeten worden aangewend. Wij hebben 
dan ook het initiatief genomen om de 
magistraten en politiediensten te 
informeren over de waaier aan 
alternatieve mogelijkheden die thans 
voorhanden zijn. Ook komen er 
wetgevende initiatieven om de 
bestaande mogelijkheden voor een 
werkstraf te verruimen en ze niet meer 
afhankelijk te maken van de huidige 
wetgeving inzake probatie. De commis 
sie zal zich hierover te gelegener tijd 
moeten uitspreken. 

De voorzitter : De heer Filip De Man 
heeft het woord. 

De heer Filip De Man (VL.BLOKl : 
Mijnheer de voorzitter, de minister zegt 
dat alles goed verloopt. Ik neem echter 
nota van drie probleemgevallen, zodat 
mijn twijfels niet worden weggenomen. 
Ik meen ook niet dat men de 
buitenlandse studies inzake recidive 
zomaar klakkeloos moet geloven omdat 
de gevallen niet te vergelijken zijn. De 
gevallen waarvoor men alternatieve 
straffen oplegt, zijn allicht minder 
zwaar dan de gevallen waarvoor men 
gevangenisstraffen oplegt, maar dat is 
materie voor een heel uitgebreid debat. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

Minister Van Parys: Mijnheer de 
voorzitter, ik wens toch nog even te 
verduidelijken dat het hier niet gaat om 
probleemgevallen. Het is niet omdat de 
probatiecommissie bepaalde gevallen 
opvolgt. dat het gaat om probleemge 
vallen. Hier vervullen de verschillende 
instanties. namelijk de probatiecornrnis 
sie en de rechtbanken. gewoon hun rol 
zoals het hoort. Er is voorzien in een 
toezicht en dat toezicht wordt 
uitgeoefend. Het blijkt dat deze vormen 
van bestraffen perfect worden opge 
volgd en dat iedereen zijn verantwoor 
delijkheid opneemt. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

Questions orales jointes de : 
- M. Michel Moock au vice-premier 
ministre et ministre de l'Economie et 
des Télécommunications, chargé du 
Commerce ex· ' ~ieur, et au ministre 

de la Justice sur "la situation des 
postiers obligés de distribuer des 
tracts racistes" (n° 1443) 
- M. Bart Laeremans au ministre de 
la Justice sur "La Poste à Bruxelles et 
les tracts dits racistes" (n° 1515) 

Samengevoegde mondelinge vragen 
van: 
- de heer Michel Moock aan de 
vice-eerste minister en minister van 
Economie en Telecommunicatie, 
belast met Buitenlandse Handel, en 
tot de minister van Justitie over "de 
positie van de postbeambten die 
verplicht zijn racistische pamfletten 
te bezorgen" (nr. 1443) 
- de heer Bart Laeremans aan de 
minister van Justitie over "De Post in 
Brussel en de zogenaamde racistische 
pamfletten" (nr. 1515) 

Le président : La parole est à 
M. Michel Moock. 
M. Michel Moock (PSJ: Monsieur le 
président, monsieur Ie ministre, le 
29 juillet dernier, un postier a été 
agressé durant sa tournée par un citoyen 
qui venait de recevoir un tract du 
Vlaams Blok. Comme il en a pris 
r habitude, ce parti fasciste a une 
nouvelle fois usé de ce moyen pour 
diffuser ses thèses racistes et xénopho 
bes. 
Nous savons que bientôt, cette pratique 
sera l'arme qui se retournera contre son 
utilisateur et qu'elle conduira, nous 
I' espérons et nous mettrons tout en 
oeuvre pour cela, à ce que les partis 
antidémocratiques soient exclus des 
pratiques démocratiques, comme le 
financement public, par exemple. 
Au-delà de cette anecdote. le débat est 
également posé plus généralement 
quant aux possibilités effectives qui 
existent pour un service public de 
refuser la diffusion de tels torchons. A 
cet égard, je fais allusion à I' article 142. 
4° du règlement de La Poste qui précise 
que : "Sont exclus du transport par La 
Poste, les envois qui porteraient 
extérieurement des inscriptions contrai 
res aux bonnes moeurs ou à l'ordre 
public." 
C'est donc très clairement dans ce cadre 
que I' on se situe dans Ie cas qui nous 
occupe. 
Compte tenu de ces règles et du presèrit 
des lois qui sanctionnent ce type de 
pratique, pourquoi La Poste continue+ 
elle à diffuser cette prose ? Plus 
clairement quant au volet "justice" de 
ma question, quels sont, selon vous. les 
droits et les devoirs des distributeurs. 
publics et privés, dans le cadre de la 
distribution de tracts pouvant entratner 
le désordre sur la voie publique ? 

Par ailleurs, faut-il indaguer dans la 
voie juridique du délit de presse, avec 
tous les inconvénients inhérents à ce 
choix ou plus simplement. mettre en 
application la loi dite "Moureaux"? 
Enfin, où en est le parquet de Bruxelles 
dans le cadre des différentes plaintes 
déposées contre le Blok et les partis 
d'extrême droite en général, du chef de 
la distribution de tracts racistes? Qu'en 
est-il de cet évident laxisme et de cette 
incroyable lenteur dans le traitement de 
telles affaires '! 
Monsieur le ministre. longtemps les 
humanistes ont cru que le combat contre 
les idées racistes. fascistes et les partis 
d'extrême droite ne souffrait pas que 
l'on se salisse les mains. Mieux. ce 
combat devait se faire sur le terrain des 
principes. ceux de la défense de la 
démocratie, de la tolérance et des droits 
de l'homme. Aujourd'hui, la stratégie 
est la même mais la tactique va changer. 
Les partis démocratiques ont en effet 
fait le choix de mettre tout en oeuvre 
pour annihiler, dans tous ses aspects. 
cette idéologie bestiale. Tout doit donc 
être mis en oeuvre pour que rien ne leur 
soit concédé. 
C'est dans cette mesure que nous 
espérons de vous, monsieur le ministre, 
des gestes forts. énergiques et pas 
seulement symboliques. 

De heer Bart Laeremans cVL.BLOK1: 
Wij hebben in Brussel al veel 
meegemaakt. 
Er is agitatie vanuit alle mogelijke 
hoeken. Wij zijn al veel scheldpartijen 
gewoon. Wij zijn beschuldigingen van 
racisme. fascisme en anti-democratisch 
zijn al zo gewoon dat wij er binnen dit 
debat niet meer wensen op in te gaan. 
Het is holle retoriek. De agitatie van 
bijvoorbeeld de PS bewijst vooral dat 
die partij electoraal schrik heeft van het 
Vlaams Blok en dat is natuurlijk een 
goede zaak. 
(Geroep door een lid ~an de PS) 

De heer Filip De Man (VL.BLOKJ: 
Mijnheer de voorzitter. blijkbaar mag 
men ons uitschelden voor bestialiteiten 
en voor fascisten zonder dat u ingrijpt. 
Wij blijven nochtans altijd beleefd. Als 
wij dan op een beschaafde wijze 
repliceren, dan zou ik toch wensen dat 
men zwijgt. 

De voorzitter : Mijnheer Laeremans, ik 
verzoek u uw vraag te stellen. 

De heer Bart Laeremans (VL.BLOK): 
Mijnheer de voorzitter, wij hebben 
vastgesteld dat een postbode zwaar 
gemolesteerd is omdat hij pamfletten 
van het Vlaams Blok heeft rondgedra 
gen. Op basis daarvan is De Post van 
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Elsene - gelukkig was dit maar in één 
gemeente - overgegaan tot het schorsen 
van het verder uitdragen van de 
pamtletten. Dat is toch merkwaardig. U 
wu toch ook reageren mocht bijvoor 
beeld in Gent. na het molesteren van 
een postbode die pamfletten van de 
CVP ronddroeg, De Post het ronddra 
gen van die pamfletten zou opschorten. 

Mijnheer de minister. vindt u het geen 
eigenaardige procedure dat het parket 
zich met de inhoud van pamfletten moet 
inlaten •) Dat betekent nog min nog 
meer dat wij naar een situatie gaan van 
preventieve censuur in onze eigen 
hoofdstad. Dat is toch wel een zeer 
merkwaardig en verregaand precedent. 
Is er ondertussen al een advies van het 
parket ·1 Heeft het parket zich in deze 
zaak al uitgelaten ? 

Mijnheer de minister, u weet ook dat, 
met de verkiezingen in aantocht, De 
Post een speciaal verkiezingstarief 
toepast of zal toepassen. Vorig jaar was 
het tarief 0,5 frank per stuk, waar De 
Post nu 1 .5 tot 2 frank vraagt, een toch 
zeer groot verschil. Gaan de regerings 
partijen via De Post een manoeuvre 
lanceren om het bepaalde politieke 
partij-concurrenten financieel zeer las 
tig te maken ? Is dat de bedoeling of 
niet? 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Van Parys, ministre de la Justice : 
Monsieur le président, monsieur 
Moock, vous avez évoqué l'article 142 
de la loi du 29 mars 1991 portant 
réforme de certaines entreprises publi 
ques économiques, disposant que "sont 
exclus du transport par la poste les 
envois qui porteraient extérieurement 
des inscriptions contraires aux bonnes 
moeurs et à l'ordre public". Je vous 
signale également que l'avant-projet de 
loi modifiant la loi du 21 mars 1991 afin 
d'adapter le cadre réglementaire aux 
dispositions de la directive concernant 
les règles communes pour le dévelop 
pement du marché intérieur des services 
postaux de la Communauté et 
l'amélioration de la qualité du service 
tel qu'il a été adopté par le Conseil des 
ministres du 9 octobre dernier, étend la 
portée de cette disposition à tous les 
opérateurs qui distribuent des envois 
postaux. adressés ou non. J'espère que 
ce projet viendra et sera traité au 
parlement aussi tôt que possible. 
La réglementation interne de La Poste 
précise que lorsque le percepteur d'un 
bureau de poste estime que les 
inscriptions extérieures d'un envoi sont 
susceptibles de contrevenir à I' ordre 
public ou aux bonnes moeurs, il adresse 
immédiatement cet envoi à son 

directeur régional qui, le cas échéant. 
transmet l'envoi au procureur du Roi du 
ressort. Cette procédure a été utilisée 
dans le cas que vous avez évoqué. En 
effet. le 29 juillet. le directeur régional 
de Bruxelles a transmis le tract du 
Vlaams Blok au procureur du Roi de 
Bruxelles, Dans l'attente de son avis 
- que je n'ai pas encore reçu -. la 
distribution des envois litigieux a été 
suspendue. 

Plusieurs propositions de loi ont été 
évoquées en ce qui concerne la 
modification de r article 150 de la 
Constitution. De nombreuses initiatives 
ont été prises, notamment par 
M. Erdman, Mme Creyf, etc. Plusieurs 
idées ont été émises. comme par 
exemple la correctionnalisation des 
délits de presse. qui rencontre toutefois 
de nombreuses objections car les jurys 
populaires offrent malgré tout une 
certaine garantie d'impartialité. Une 
autre idée intéressante est de dépénali 
ser les délits de presse qui ne pourraient 
alors plus donner lieu qu'à des 
sanctions civiles. 

Par ailleurs, lors du colloque tenu au 
Sénat les 8 et 9 octobre, la commission 
Franchimont pour la réforme du droit 
pénal s'est prononcée pour la 
suppression de la cour d'assises et la 
création d'un tribunal criminel avec la 
garantie d'une collégialité renforcée qui 
est encore à discuter. Les textes remis à 
l'occasion de ce colloque devront être 
étudiés afin de voir si cette proposition 
peut être prise en considération. C'est 
au parlement qu'il reviendra de faire Ie 
choix ultime. Quoi qu'il en soit. 
quelque chose doit être fait en la 
matière car la situation actuelle est 
intenable. 

J'ajoute que le procureur général de 
Bruxelles a porté à ma connaissance 
qu'à la suite de l'incident survenu à 
Bruxelles le 28 juillet. au cours duquel 
un postier a reçu des coups alors qu'il 
distribuait des tracts du Vlaams Blok, le 
procureur du Roi de Bruxelles a ouvert 
une information en cause de personnes 
à déterminer, et ce sur la base de 
l'article Ier de la loi du 30 juillet 1981. 

En ce qui concerne les différentes 
plaintes, le problème fondamental qui 
se pose est connu. Si les faits sont 
prouvés, il s'agit d'un délit de presse 
qui est de la compétence de la cour 
d'assises. L'énorme publicité qui 
devrait aller de pair avec un tel procès 
ne servira peut-être pas nos institutions, 
il faut le savoir et avoir le courage de le 
dire. C'est pour cette raison que le 
ministère public est particulièrement 
circonspect lorsqu'il intente des pour 
suite dans ce type d'affaire. 

Voilà donc la situation actuelle. 
Diverses propositions ont été déposées 
et ce sera au parlement de prendre ses 
responsabilités en ce qui concerne le 
suivi de cette matière. 

Mijnheer de voorzitter, aangezien wij 
de vragen van de heer Laeremans pas 
vrijdag in de late namiddag hebben 
ontvangen, zijn wij op dit ogenblik niet 
in staat om deze concreet te 
beantwoorden. Het is immers onmoge 
lijk om van de parketten en de 
parketten-generaal tijdig informatie te 
bekomen. als wij pas vrijdag in de 
namiddag kennis krijgen van de 
betreffende vragen. 

De voorzitter : De heer Michel Moock 
heeft het woord. 

De heer Michel Moock (PS): Mijnheer 
de voorzitter, mijnheer de minister. ik 
wil u allereerst bedanken voor uw zeer 
uitgebreide antwoord in het Frans. 

Je partage votre point de vue qu'il est 
difficile de réunir une cour d'assises, eu 
égard à toute la publicité que cela 
entraîne, mais dans le cadre de la 
correctionnalisation des délits de 
presse, on pourrait éventuellement 
envisager une correctionnalisation des 
délits liés au racisme. 

De voorzitter : De heer Bart Laere 
mans heeft het woord. 

De heer Bart Laeremans (VL.BLOK): 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
minister. het is bijzonder grof dat u zegt 
niet te kunnen antwoorden omdat u de 
parketten nog moest raadplegen. Ik 
herhaal de vraag zoals die letterlijk was 
gesteld: 
welk advies heeft het Brussels parket 
intussen aan De Post verstrekt ., 
Identiek dezelfde vraag werd gesteld 
door de heer Moock. namelijk of er nog 
geen advies is. Kan het zo maar dat een 
parket zich preventief inlaat met de 
inhoud van politieke pamfletten en 
aldus zou overgaan tot censuur ? Dit is 
een principiële vraag. waarvoor u het 
parket helemaal niet om bijkomende 
inlichtingen hoefde te vragen. Het gaat 
om het principe, maar u weigert zich 
daarover uit te spreken. Dat is gortig. 
Ligt het in de bedoeling om de politieke 
concurrenten eigenlijk het voorkeurta 
rief te ontzeggen ? Ook daarop had u 
met ja of nee kunnen antwoorden. Dit 
vroeg slechts een kwartier voorberei 
ding en ik heb aan die vraag geen extra 
moeilijke elementen willen toevoegen. 
Een parlementslid heeft het recht om 
zich vrijdag voor de middag nog aan te 
sluiten bij een mondelinge vraag en 
mijn fax was inderdaad voor de middag 
verzonden. ln dat geval wordt 
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dergelijke vraag nog voor maandag 
geagendeerd. U weet ook dat als er op 
donderdag mondelinge vragen worden 
gesteld in plenaire vergadering. de 
vragen nog tot 1 1 uur mogen worden 
gesteld. Dan beschikt u slechts over drie 
uur tijd. Nu had u een heel weekend of 
zelfs drie dagen om een kort antwoord 
voor te bereiden. U weigert dit en ik 
vind uw handelwijze tegenover het 
parlement bijzonder grof. 

LI zegt verder dat u nog geen antwoord 
hebt gekregen of dat het parket nog 
geen beslissing heeft genomen over de 
concrete zaak van het pamflet van het 
Vlaams Blok in Brussel. Heel 
merkwaardig, en heel typisch ook. Het 
pamflet dateert van juni : dit incident 
deed zich in juli 1998 voor. In dit soort 
zaken heeft het parket dus blijkbaar het 
recht om drie maanden te wachten. Wat 
gaat er gebeuren als er zich met de 
verkiezingen iets gelijkaardigs 
afspeelt ? Een pamflet zal dan gewoon 
na de verkiezingen worden besteld in 
plaats van daarvoor. Dat is echt leuk 
voor verkiezingspropaganda. Natuurlijk 
is dat een schitterende manier om een 
partijpolitieke tegenstrever zo veel 
mogelijk een pad in de korf te zetten. 

Ten laatste nog dit. Het ging hier om 
een pamflet over het stemrecht voor 
vreemdelingen en het eurostemrecht, 
iets wat pertinent is voor de Brusselse 
Vlamingen. Wij achten het onze plicht 
om daarover c.:ampagne te voeren in 
Brussel. Als u daar zo onverschillig en 
laatdunkend over heen gaat, en zegt dat 
die zaak in feite drie maanden kan 
blijven liggen terwijl over de kwestie 
reeds lang zal zijn gestemd in het 
parlement, getuigt dit van een bijzonder 
ondemocratische ingesteldheid. Ik weet 
wel dat uw partij niet moet weten van 
kritiek op het vreemdelingenstemrecht 
en op het Eurostemrecht, dat Dehaene 
tegen alles in en over alles heen wil 
gaan zonder enige kritiek te dulden, 
maar het gaat hier om het voortbestaan 
van de Brusselse Vlamingen, van de 
Vlaamse gemeenschap in Brussel. Het 
is onbegrijpelijk dat zelfs vrije 
meningsuiting hierover aan banden 
wordt gelegd. 

Regeling van de werkzaamheden 

Ordre des travaux 

De voorzitter : Door een gebrek aan 
coördinatie tussen de verschillende 
commissies, is het voor ons onmogelijk 
de agenda verder af te werken. 

Minister Van Parys : Dat is jammer. 
want ik ben nu beschikbaar, 

De voorzitter : Kunnen wij woensdag 
voormiddag een vergadering beleggen '! 
( Instemming) 

Minister Van Parys : Ik hoop dat wij 
onze agenda dan kunnen afhandelen. 

- De openbare commissievergadering 
wordt gesloten 01,1 15.10 uur: 

- La réunion publique de commission 
est levée à 15. /0 heures. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 
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